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Pomen našega festivala

Sindikati so negativno ocenili poročilo v zvezi s 
preureditvijo italijanskega ladjedelstva - To poroči
lo predvideva ukinitev ladjedelnice Sv. Marka

Tajništva treh sindikalnih org anizacij v Trstu so v ponedeljek 
zvečer objavila skupno poročilo, v katerem je rečeno, da so sindikati 
proučili sklepe predsednika podkomisije medministrskega odbora za 
gospodarski načrt v zvezi s preureditvijo italijanskega ladjedelstva 
ter v zvezi z vprašanji, ki zadevajo tržaški gospodarski položaj (Zdru
žene jadranske ladjedelnice, Ladjedelnica Sv. Marka, Tovarna strojev 
Sv. Andreja itd.) Tri tajništva so zato potrdila, sklicujoč se na skupno 
sporočilo od 30. junija, da proglasijo še eno splošno protestno stav
ko, za katero bodo podrobnosti sporočila.

Novi sestanek tajništev sindikalnih organizacij je bil sklican za 
četrtek 21. julija. Ker smo zaradi našega festivala anticipirali izid 
lista, ne moremo poročati o sklepih sestanka.

23., 24. in 25. julija bo v DPlini 
vsakoletni festival «Dela» ki je že 
postal tradicija in na katerem se 
srečuje na tisoče Slovencev in Ita
lijanov 'iz mesta in s podeželja na 
eni izmed naj večjih političnoJkul- 
turnih manifestacij na Tržaškem.

Letošnji festival «Dela» v Dolini 
ima po svoji vsebini isti značaj kot 
prejšnji festivali. Prav gotovo pa je, 
letošnji festival spričo sprememb v 
svetu in Italiji posebnega pomena, 
saj ima značaj velike osrednje po
litične manifestacije, na kateri se 
bo zbralo na tisoče tržaških Slo
vencev, ki bodo zavestno 'izpričali 
svojo simpatijo do Komunistične 
partije, katere glasilo je list, ki pri
reja praznik.

Vojna v Vietnamu, grožnja miru 
v svetu, čedalje bolj noro .'stopnje
vanje ameriške agresije na svobo
doljubno vietnamsko ljudstvo pred
stavljajo v sedanjem času preiz
kušnjo za vsakega demokrata in 
antifašista. Zato bi bilo nemogoče, 
da bi se festival «Dela» omejeval 
na določeno praznovanje brez po
litične vsebine, ker bi tako zvenel 
v prazno In ne bi imel pravega učin
ka niti za časopis, ki manifestacijo 
prireja niti za ljudi, ki so se odlo
čili, da se bodo na tej manifesta
ciji zbrali. Boj vietnamskega ljud
stva za svobodo, neodvisnost in 
mir je boj za načela, ki so bila 
naša, ko smo se borili za uresni
čeni e istih gesel proti fašizmu in 
nacizmu in proti vsem reakcionar
nim poskusom, ki smo jih doživeli 
v letih po osvoboditvi. Prav po
sebno slovensko ljudstvo, ki je 
kljub svoji mafloštevilnosti toliko 
žrtvovalo za ista načela, se mora 
zavedati, da boj za svobodo, neod
visnost in mir ne more biti zaklju
čeno 'dejanje, če ne uživajo vsa ljud
stva iste pravice kot pravice, za ka
tere smo se borili in se sami bori
mo. Zato bo festival «Dela» v Do
lini manifestaciia solidarnosti z 
vietnamskim ljudstvom in obenem 
manifestacija za mir v svetu.

Istočasno ima festival «Dela» v 
Dolini pomen zavestne volje trža
ških Slovencev, da se skupno z ita
lijanskim ljudstvom borilo za iz
boljšanje razmer v deželi, v ka
teri živijo. Ne more biti boljšega 
življenja tako na gaspoda;rsko-druž- 
benem kot na političnem področiu, 
če se ne rešijo nekatera osnovna 
vnrašania, predvsem pa vprašanja 
uveljavitve naprednih družbenih in 
političnih sil v italijanskem življen
ju. To pa pomeni napraviti konec 
s sedanjo prakso levega centra, ki 
se je izkazal za nesposobnega v re
ševanju glavnih italijanskih vpra
šanj. Zato bo festival «Dela» tudi 
manifestacija za preokret v italijan
ski politiki, ker samo s takšnim 
»reokretom bodo tudi Slovenci v 
Italiji dobili pravo mesto, saj do 
sedaj so notisnieni ob rob javnega 
življenja in tudi v okviru tistih sil, 
ki so vladne, ne pomenijo nič, saj 
niso «odločilna», pač pa 'le «zadnja 
Pomožna sila».

V tej zvezi bo festival «Dela» tudi 
manifestacija slovenske «prisotno

sti» v Italiji, t. j. slovenske zahteve, 
da se naša vprašanja ne smejo re
ševati z velikanskimi presledki, pač 
pa načelno in okvirno, v teoriji in 
praksi, vsakodnevno in v perspek
tivi, ker samo tako bodo lahko Slo
venci razvili svoje življenje in svojo 
lastno narodno 'skupnost, ki je se
stavni del italijanske demokracije,

! drugače bo slednja prav v teh kra
jih popolnoma okrnjena v eni izmed 
svojih glavnih in osnovnih kompo
nent. Festival «Dela» bo torej mani
festacija prisotnosti Slovencev in 
manifestacija za našo enotnost, ki 
jo hočejo sile levega centra iz 
svojih strumentainih strankarskih
razlogov razbiti.

Spored prireditev v Dolini
Sobota, 23. julija ob 19. uri otvoritev, ob 21.30 filmska predstava.
Nedelja, 24. julija ob 17. uri koncert godbe iz Brega in pev

skega zbora «Valentin Vodnik» iz Doline. Ob 20. uri zborovanje. 
Govorijo deželni svetovalec dr. K arel šiškovič, poslanec Massimo 
Caprara in odgovorni urednik «Dela» Mirko Kapelj. Ob 21. uri go
stovanje Šentjakobskega gledališča iz Ljubljane s komedijo v treh 
dejanjih

RIBIŠKE ZDRAHE
ki jo je napisal Carlo Goldoni, pre vedel in priredil pa Mirko Rupel.

Ponedeljek, 25. julija ob 19. uri pester zabavni spored, ob 21.30 
druga filmska predstava.

Razstava in prodaja knjig — razstava slik o Vietnamu.
Vse tri večere ples. Igra orkester «The Jaguars».
Vstopnina: v soboto 150 lir, v nedeljo 250 lir, v ponedeljek 

prosti prispevki.

Manifestacija za mir v Vietnamu

Pogled na del udeležencev manifestacije za Vietnam, ki je bila pred 
dvema tednoma v Trstu. Manifestacijo so organizirali Odbori za Viet
nam iz Trsta, Vidma, Gorice, Tržiča in Pordenona. Pozno zvečer je 
skupina mladincev manifestirala pred sedežem ameriškega konzulata. 
Policija je mladince napadla. Naslednje dni so se pojavili na tržaških 
ulicah lepaki, v katerih je bilo rečeno : «Tržačani zahtevajo delo, vlada 
levega centra zapira ladjedelnico Sv. Marka; mladina zahteva mir,

policija jo pretepa.»

OOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO

Spremeniti je treba odnos 
do prebivalcev Nadiških dolin

Odbornik za splošna vprašanja 
pri predsedstvu deželne vlade Stop- 
per je odgovoril svetovalcu šiško- 
viču, na vprašanje, ali se je dežel
na vlada prepričala, kakšni so cilji 
programa IARD Rotary Giuba v 
Nadiških dolinah, preden je s pri
sotnostjo svojih najvišjih predstav
nikov ob zaključku posebnih teča
jev v spetrski šoli dala pečat urad
nosti delovanju IARD in Rotary 
Giuba. Kot je znano, je v videm
ski pokrajini Rotary Club organi
ziral na področju Nadiških dolin 
posebne tečaje 'IARD (Inidividual- 
zione Assistenza Ragazzi Dotati), 
čeprav je v isti pokrajini precej 
drugih področij, ki bi bili primer
nejši za talkšne tečaje. Zadeva je 
postala jasnejša, ko je «Messaggero 
Veneto» iz Vidma dvakrat napisal, 
da je pobuda Rotary Giuba hvale
vredna, ker se v Nadiških dolinah 
še vedno govori slovensko. Zato so 
deželni svetovalci šiškovič, Bacic- 
ohi in Moschionii naslovili na pred
sednika deželne vlade vprašanje, v 
katerem so zahtevali razjasnitev 
vprašanja. Po poldrugem mesecu 
pa je odgovoril odbornik Stopper.

V odgovoru se pravi, da je pobu
da IARD hvalevredna, ker se zani
ma za otroke zelo zaostalih področ
ji, in da je Rotary Club izbral v 
videmski pokrajini prav Nadiške 
doline, ker so eno izmed najbolj

I zaostalih področij. V odgovoru se t 
pravi tudi, da so nekatera sloven
ska glasila kritizirala to poduibo j 
ker ni sledu o pouku italijanščine,

I ki naj jo spremlja materinščina, 
ker se v tistih krajih govori «po
seben dialekt, ki se mu pravi „slo- 
venščina” (prav tako je pisano v 
odgovoru!!!)». Odbornik Stopper se 
skfjicuje nato na vel javno zakonoda
jo (očividno z namenom, da opo
zori na dejstvo, da «veljavna zako
nodaja» ne predvideva slovenskih 
šol v videmstki pokrajini) in po
udarja, da za vpis v tečaje se po
polnoma 'spoštujeta želja in volja 
tako mladincev kot njihovih dru
žin. Zanikal je, da bi tečaji IARD 
imeli kakršen koli drugi namen.

JOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOoo

Spomenik v Doberdobu
Pred nekaj dnevi je goriški za

vod za varstvo spomenikov poslal 
doberdobski sekciji bivših parti
zanov dovoljenje za postavitev spo
menika padlim v narodnoosvobodil
ni borbi. S tem je končno padla 
še zadnja ovira birokratskega in 
političnega značaja. Upati je, da 
bo spomenik lahko zgrajen že letoš
njo jesen. Seveda obstojajo še eko
nomske težave, katere se lahko pre
maga, le če bodo vsi prebivalci do- 
berdobske občine k temu prispe
vali.

| Tov. šiškovič se je najprej zahva
lil za odgovor, a je takoj v začet- 

I ku poudaril, da ga odgovor ne mo
re na noben način zadovoljiti, ker 
se pozabljajo nekatera dejstva. 
Predvsem je očividno, da se pozab
lja dejstvo, da se vrši že sto let raz
narodovanje, da se za to raznaro
dovanje ogrevajo številni naciona
listični krogi, kot dokazuje pisanje 
«Messaggera Veneta», nadaljevalca 
«Giornale di Udine», ki je isto za
hteval novembra 1866, ko je bila 
pokrajina priključena k Italiji. Na
to se pozablja, da ne more biti 
svobodne izbire, niti ne svobodne 
želje in volje, če se ne ustvarijo 
zunanji in notranji pogoji za to. 
Nesmiselno je govoriti o svobodni 
izbiri, ko se tako mladeničem kot 
staršem daje na voljo le ena šola, 
t.j. italijanska šola in v primeru 
IARD le en tip tečaja, ki ima mor
da le ne direkten a vsaj indirek
ten namen odpraviti takozvani dia
lekt «slovenščina», ki se je kljub 
vsemu sto let obdržal v Nadiških 
dolinah. Prav zaradi vsega tega je 
treba do prebivalcev Nadiških do
lin spremeniti odnos: nuditi jim 
sredstva za gospodarski razvoj, a 
istočasno tudi preprečiti kakršen 
koli pritisk raznarodovalnega tipa, 
ker je prava demokracija v tem, 
da se ustvarijo pogoji za resnično 
svobodno izbiro.

Poziv
Na deželni manifestaciji za 

mir v Vietnamu, ki je bila v 
soboto, 9. julija v trstu, je 
bil sprejet naslednji poziv:

«V svojem stopnjevanju 
vojne v Vietnamu so ZDA na
pravile še korak naprej : bom
bardirale so velika središča, 
uničile so gospodarska sre
dišča, ki so življenjskega po
mena za vietnamsko ljudstvo. 
To so storile z namenom, da 
bi vietnamsko ljudstvo pahni
le v lakoto.

Temu koraku lahko sledi še 
drugi. Vojno stopnjevanje u- 
tegne postati nezadržno.

Preden bo prepozno, dvig
nimo svoj glas, da se ustavi 
pokol, ki bi se mogel razši
riti tako daleč, da bi zajel 
vse človeštvo.

Takoj nuj se prenehajo 
bombni napadi na Vietnam! 
Naj se sprejme načelo, da 
naj sedejo k mirovnim poga
janjem vse bojujoče se stra
ni ! Naj se spoštuje ponosni 
čut za neodvisnost vietnam
skega liudstva, ki se že dvaj
set let junaško bori proti mo
gočnim sovražnikom.

Naj se v Vietnamu omogo
čijo snlošne volitve, ki jih 
predvidevajo ženevski dogovo
ri ; naj se sooštuje pravica 
do samoodločbe liudstva; naj 
se umaknejo tuje vojaške 
sile!

Miliiarde, ki se razmetava
lo za bombe in pline, naj se 
izkoristilo za socialni napre
dek človeštva !

Dvignejo naj se naši gla
sovi, da bodo odgovorni za 
pokole nad vietnamskim ljud
stvom slišali naš odločen pro
test ! »
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Vietnamski duhovnik pripoveduje:

«Vreme je bilo ugodno, 
toda zli duhovi so se 

spustili na polja»
Francoska novinarja G. 

Troeiler in C. Deffarge sta se 
vrnila iz tistega dela Vietna
ma, ki je pod nadzorstvom 
osvobodilne fronte. V tedni
ku «Nouvel Observateur» sta 
objavila reportažo, iz katere 
povzemamo nekaj odlom
kov.

Ni labko priti v vas, ki je pod 
nadzorstvom osvobodilne fronte. 
Štirikrat sv* poskušala in trikrat 
nama je spodletelo. Divakrat so 
naju aretiral isaigonslki vojaki, tret
jič so naju zalotili borci osvobodil
ne fronte. Seveda sva se morala 
vrniti. Šele četrtič se nama je po
srečilo priti do cilja. Pomagali so 
nama študentje medicine. Najprej 
sva se odpeljala z rešilnim avtom, 
nato pa isva nadaljevala pot z bi- 
ciklom. Končno sva dospela v vas, 
v katero včasih čez dan prav pla
ho zaidejo južnovietnamski vlad
ni vojaki, ponoči pa se po njej 
sprehajajo gverilci. Vas leži v kra
ju, ki je samo 30 km oddaljen od 
17. vzporednika, ki je meja med 
Severnim in Južnim Vietnamom. 
Izkazalo ise je, da ne bi bilo treba 
iti daleč proti severu, da bi Sre
čala gverilce. Najini znanci, štu
dentje medicine iz Hueja, zvečer

večkrat sedejo na kolo in se od
peljejo v 7 km oddaljeno vas gle
dat filme, ki so prispeli iz Hanoja. 
Tako daleč na sever sva šla zato, 
da bi se srečala z nekim katoliškim 
duhovnikom.

Američani in funkcionarji saigon- 
ske vlade zatrjujejo, da gverilci 
preganjajo katoličane. Toda v vasi 
naju je sprejel nasmejan katoliški 
duhovnik. Vprašala sva ga: «Kaj 
počno gverilci, ko pridejo zvečer 
v vas?»

«Ne prihajajo vsak večer, kadar 
pa pridejo, ponavadi zberejo ljudi 
okrog sebe in jim razlagajo, za kaj 
se bojujejo. Prod dobrim tednom 
so prišli tudi v moje stanovanje, 
ko me ni bilo doma. Pozdravili so 
mater in odšli. Ogledali so si tudi 
vaško ambulanto.»

«Ali so odnesli zdravila iz ambu
lante?»

«Ne. Kaže, da imajo dovolj zdra
vil. Pred nekaj meseci so prišli v 
vas vladni Zdravniki, da bi cepili 
prebivalstvo proti koleri. Naslednji 
dan pa so prišli še zdravniki, ki 
jih je poslala Osvobodilna fronta. 
Rekli so, da vladni zdravniki pro
dajajo cepivo na črni borzi in da 
so namesto cepiva proti koleri vbriz
gali destilirano vodo, zato so še 
enkrat Cepili vaščane. Dejstvo je, 
da se vse okoliške vasi zatekajo 
k zdravnikom osvobodilne fronte. 
To ni nič presenetljivega. Vedno 
so pri roki, radi pridejo in ne za
htevajo nobenega plačila. Zaradi te

ga uživa osvobodilna fronta velik 
ugled. Vaščani namreč niso nava
jeni na to, da bi zastonj dobivali 
zdravniško pomoč.»

V nadaljevanju reportaže, franco
ska novinarja pravita naslednje: 

«Obiskala sva več hiš. Ljudje so 
naju prijazno sprejeli. Bili pa so 
nekoliko zadržani, ženske nosijo 
na glavi nekakšen svilen turban. 
Turban je iz bele .svile in je zname
nje žalovanja.

«Vaščane Skrbi letina,» nam je 
pripovedoval duhovnik. «Letos je 
bilo vreme ugodno, toda nekakšni 
zli duhovi so se spustili na polja. 
Od tega je kake tri mesece. Listi 
na sladkem krompirju so se čud
no zgrbančili, riževe korenine so 
oroženele, fižolovi cveti so ovene
li. To ni bolezen. Listje nima ne 
plesni, ne peg, ne zajedalcev. In 
vendar hira in odmira. Mar pozna
te kako ratslinisko bolezen, ki se 
loti vseh rastlin hkrati? To so nam 
poslali Američani. Zares jih ne ra
zumemo: z eno roko nam ponu
jajo umetna gnojila, z drugo pa se
jejo razdejanje na naša polja. 
Kako naj bi bili potem priljubljeni 
pri ljudeh? Trdijo, da so stem ne
hali. Ne bi vam vedel povedati kak
šen obseg je zavzela ta defoliacija 
(uničevanje zdlenja s kemičnimi 
sredstvi), toda kmetje jo še vedno 
občutijo.»

V nadaljevanju je dejal duhovnik: 
«V gozdu, ki je bil tako gost, da 

ni bilo videti neba ne sonca so zve
čer zaslišali grmenje letal, ki so le
tela zelo nizko. Naslednje jutro je 
odpadlo vse listje in ljudje so pre
senečeni zagledali nebo nad seboj. 
Celo zveri so preplašane pobegnile 
na vse (strani. Potem (se je začelo 
bombardiranje. Gverilci so se za
tekli v podzemske hodnike ali pa 
odrinili dalje... Toda uničenje se 
ni zgrnilo samo na rastline. Tudi 
race umirajo v velikem številu. Na 
stotine jih poginja vsak dan od do
slej neznane bolezni.»

Gostitelj naju fe odpeljali v va- r 
ško ambulanto kjer je ležal slabo
ten starec.

«Zbolel je od žalosti in skrbi 
Od njegovih 450 rac mu jih je osta
lo samo pet. Ce upoštevate, da ve
lja vsaka raca 80 piastrov in da so 
race edino njegovo bogastvo, ki ga 
lahko pretvori v denar, potem boste 
razumeli, kakšen udarec je to zanj. 
Zemlja tu ni rodovitna in zadošča 
komaj za to, da preživlja ljudi z 
najpotrebnejšim. Če ni rac, ni čaja, 
ne sladkorja. Že samo to je dovolj, 
da so l judje besni na Američane. 
Verjemite mi, da si prizadevam 
pomiriti svoje vernike, toda kaj 
naj jim sploh še rečem, kako naj 
jim vse to obrazložim?»

«Ali vsaj mislite da bombardiran je 
vasi in uničevanje vegetacije lahko 
posroešita konec vojne?»

«Ne!» je brez premisleka in z vid
nim besom odgovoril duhovnik. «S 
takim ravnanjem Američani sicer 
prehodijo nekaj kvadratnih kilome
trov zemlje, nakopljejo pa si so
vraštvo ljudi. Simpatije kmetov so 
na strani gverilcev.»

To je sicer logično, toda Amer! 
čani tega ne razumejo.

Ameriški časopisi so objavi
li poročila o življenju v Saj- 
gonu. Med drugim je v teh 
poročilih zapisano, da so a- 
meriški vojaki svremenili Sai
gon v javno hišo, da kupčija 
cvete kot v starih francoskih 
časih, da petsto nočnih lo
kalov in štiri tisoč žensk skr
bi za zabavo ter... dela s polno 
paro.

Gradivo o reorganizaciji 
in nadaljnjem razvoju 
Zveze komunistovJugoslavije

Grozde jstva imperialistične agre
sije v Vietnamu.

Američani vedno bolj širijo spo- i 
pad v jugovzhodni Aziji. Zato me
dalje pošiljajo tja svoje čete. Ka
že, da bo v nekaj mesecih ameri
ški vojaški stroj na tem delu sve
ta štel približno 550.000 mož. Toda 
zaradi stopnjevanja, ki ga imajo 
v načrtu in ki ga deloma že izvaja
jo, bodo okrepili tudi vojaške sile 
na področju Pacifika, na Formozi, 
Japonskem, Filipinih in Havajih. 
Seveda najbolj krepijo svoje sile v 
Južnem Vietnamu, kjer po neka
terih poročilih je že sedaj nad 273 
tisoč vojakov, in kamor jih ima
jo namen v prihodnjih šestih me
secih pripeljati nadaljnjih 120.000.

Svoj čas smo pisali o taktiki, ki 
se je Ameriški «istrategi» poslužuje- j 
jo v Laosu, kateremu naj bi po 
njihovem «'neposredno grozila ko
munistična nevarnost». Po nekate
rih poročilih je v Laosu že sedaj 
več kot 3500 Američanov. Tja so 
bili poslani pod raznovrstnimi krin
kami. Odkrito pošiljanje vdjaških 
enot v Laos bi namreč pomenilo 
kršitev ženevskega dogovora. Sicer 
pa se Američani kaj malo zmeni
jo za določila dogovorov, kar kri
čeče potrjuje tudi zadeva Južnega I

Centralni komite Zveze komuni
stov Jugoslavije je na svojem. IV. 
plenum, ki je bil na Brionih, sprejel 
več važnih sklepov. Med drugim 
je priporočil takojšnjo pristopitev 
k reorganizaciji organov državne 
varnosti, da bi se prilagodili na
stalim 'spremembam družbe in si
stemu samoupravi j an j a.

CK ZKJ se je obrnil na vse ko
muniste in delovne ljudi Jugosla
vije s pozivom, naj store maksimal
ne napore v nadhljevainju samo
upravljanja in neposredne demokra
cije, utrjujoč s tem zaupanje v de
mokratične institucije.

Na IV. plenumu CK ZKJ so med 
drugim 'sprejeli naslednje gradivo 
o reorganizaciji in nadaljnjem raz
voju ZKJ:

Po VIII. kongresu ZKJ se je začel 
proces globljih 'sprememb v gospo
darski in politični strukturi druž
be. Bistvo teh sprememb je boj 
človeka za utrditev njegovega eko-

Vietnama. Danes so v Laosu razni 
«tehniki», vohuni in pa specializi
rane enote za boj proti gverili. To
da že se govori o odkritem pošilja
nju enot kopne vojske.

Tudi v Tajski je že mnogo ame
riških vojakov. Govori se o 20.000 
mož. Znano pa je, da je na taj
skem ozemlju mreža vojaških leta
lišč in da z njih vzletajo ameriška 
letala na vietnamska bojišča. Zna
no je tudi, da je trenutno na Taj
skem osem ameriških eskadril nad
zvočnih reaktivnih bombnikov.

Na preostalem pacifiškem pod
ročju pa so ameriške vojaške sile 
na podlagi 'neuradnih cenitev raz
porejene takole: na Japonskem 39 
tisoč, na Havajih 40.000, na Okina
vi 30.000, na Guamu okrog 8000 in 
na Tajvanu približno 10.000. Poleg 
tega operira približno 60.000 ameri
ških mornarjev, ki pripadajo sed
memu ameriškemu ladjevju iz za
liva Subik pri Mami. Vsak mesec 
se izmenja v tem oporišču 175 
ameriških vojnih ladij, ki neposred- i 
no sodelujejo v vietnamski vojni. 
To oporišče ima tudi največje skla
dišče streliva in orožja, kar jih je v 
Aziji. , r ,

nomskega in družbenega položaja 
ter 'neodtujljiva pravica, da odloča 
o pogojih in rezultatih svojega dela. 
Kolikor bolj se ta boj zaostruje, 
toliko aktualneje postaja, kako u- 
resničuje ZK svojo vodilno vlogo.

Da bi ZK tudi na svoji stopnji 
razvoja družbe izpolnila svojo druž
beno vlogo, mora tudi sama doži
veti globlje 'Spremembe v duhu pro
grama ZKJ in stališča Vlil. 'kon
gresa. Odločneje je treba sprejema
ti v članstvo mlajše proizvajalce 
in se opirati na tiste sile, ki se mno
žično dvigajo v boju za krepitev si
stema samoupravljanja. Podpreti je 
treba proces naravne diferenciacije 
znotraj ZKJ.

Ker se ZKJ ni dovolj ukvarjala s 
temi vprašanji, so zamrznile orga
nizacijske oblike dala, ker je bil 
v kadrovski politiki subjektivizem 
in ker so se v ZK kopličili urad
niški odnosi, se je zadnja leta ZK 
počasi obnavljala z mladimi ljudmi.

Premalo je poznano dejstvo, tako 
je rečeno v gradivu o reorganiza
ciji, da se organizacijska in kadrov
ska vprašanja v ZK v razvoju sa
moupravljanja vedno bolj kažejo 
kot idealna in politična vprašanja.

Razprava v izvršnem komiteju, 
pripombe in sugestije članov CK, 
organizacij in vodstev ZK so po
udarjale, da morajo rešitve v zve
zi z organiziranjem in delom vod
stev izhajati iz bolj vsestranske 
analize družbene vloge in celotne 
dejavnosti ZK v razvitejših socia
lističnih odnosih.

Več članov CK je poudarilo, da 
lahko da organizacija vodilnih or
ganov dobre rezultate samo te
daj, če jo bodo hkrati spremljale 
tudi globlje spremembe v vsebini 
in načinu dela vseh organizacij. 
Gporozili so, da se v marsikaterih 
pomembnih zadevah sprejemajo o- 
cene in sklepi, ki niso dovolj obraz
loženi in ne temeljijo na poprejš
njih solidnejših analizah.

Dosedanje razprave, predlogi in 
pripombe so imeli za izhodišče dej
stvo, naj vodilna telesa v CK ne re
šujejo tistih vprašanj, za katera 
imajo izvoljene odgovorne organe. 
Ukvarjajo naj se z odnosi med ljud
mi in usmerjajo članstvo Zveze na 
bistvena vprašanja samoupravne 
prakse vloge delavnega človeka in 
družbe.

Temeljiteje je treba proučiti, ta
ko je podčrtano v omenjenem gra
divu, kaj bi morali spremeniti v 
organizacijski strukturi ZK in kakš
ne spremembe nastajajo v odnosih 
med ZK in oblastjo, skupščinskim 
sistemom in družbeno političnimi 
organizacijami, kako politično živ
ljenje ZK, ki se danes pretežno od
vija v komitejih, usmeriti k član
stvu, da se bo aktivneje ukvarjalo 
z nadaljnjim razvojem ZKJ, zlasti z 
idejno političnimi problemi družbe.

Hitreje je potrebno poiskati od
govor na vprašanje, kako zagoto
viti 'nadaljnje preraščanje ZK v zve
zo aktivnih, samostojnih in zavest
no odgovornih borcev za sociali
stične družbene odnose, v vodilno 
idejno politično silo, ki usmerja in 
daje smisel revolucionarnim giba
njem na podlagi znanstvenih mark
sističnih ugotovitev; kako se izog
niti nevarnostim empirizma in 
prakticizma; kako naj se ZK vklju
či v proces odločanja dejavnega 
človeka, Osvobojenega vsakega va- 
ruštva: kako zagotoviti premik po
litičnega delovanja ZK od organov 
oblasti, kar je bila nujna značilnost 
prejšnjih odnosov in struktur, k 
delovnemu človeku kot nosilcu ob
lasti v njegovi vlogi v samouprav
ljanju.

Končno je v gradivu še rečeno: 
Analizirati bi morali, kje so vzroki 
birokratizma in subjektivizma v 
vsakodnevnem delu in zakaj te 
vzroke počasi premagujejo.

ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo

Ameriški imperialisti 
krepijo svoje sile 
v Južnem Vietnamu
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V v Goldoni-Rupel: Ribiške zdrahe
Gostovanje Šentjakobskega gledališča v Dolini

28. maja je bil v Tnstu posvet, 
na katerem so predstavniki KPI 
iz federacij, ki spadajo v območje 
deželnega Komiteja Furlanije — Ju
lijske krajine razpravljali o pere
čih šolskih problemih. Ob zaključ
ku posveta je bil sprejet dokument 
o teh problemih. Besedilo tega do
kumenta je objavljeno v zadnji 
številki informacijskega biltena de
želnega komiteja KPI. («Politica 
regionale», štev. 11 z dne 12. ju
lija 1966.)

V omenjenem dokumentu je po
sebno poglavje o problemih sloven
ske šole. Med drugim je v tem po
glavju rečeno, da se na področju 
slovenskega šolstva zaradi številnih 
nerešenih vprašanj dogajajo tudi 
številne diskriminacije. Naloga Ko
munistične partije Italije je ta, da 
nadaljuje borbo za to, da bodo slo
venske šole vseh vrst in stopenj 
izšle iz sedanjega stanja provizo- 
ričnosti in za izvajanje vseh določil 
šolskega zakona iz leta 1961. V do
kumentu je nadalje poudarjeno, da 
se bo KPI še naprej borila za od
pravo diskriminacij, in med kate
rimi je tudi ta, da Slovenci v vi
demski pokrajini nimajo sloven
skih šol.

Dokument dalje pravi, da je tre
ba začeti široko akcijo za rešitev 
notranjih problemov slovenske šo
le, njene organizacije in sredstev, 
kakor tudi potrebnih didaktičnih 
strumentov, ki jih še ni. Potrebno 
je, da se rešijo vprašanja stalnosti 
učnega osebja, učbenikov in pomož
nih knjig, spričeval, didaktičnih 
ravnateljstev, ravnateljstev srednjih 
šol in nadzorništev in to na podo
ben-način kot na Južnem Tirol
skem. Potrebna je široka akcija za 
ustanovitev strokovnih šol s sloven
skim učnim jezikom, katerih po 
uvedbi enotne nižje srednje šole 
ni več. Potrebno je tudi, tako pravi 
dokument KPI, da v slovenskih 
srednjih šolah dajo več poudarka 
obstoječi stvarnosti. Sedanja usme
ritev srednjih šol prve in druge 
stopnje v glavnem teži na huma
nističnih vedah, kar onemogoča 
slovenski študirajoči mladini, da bi 
se usmerila k strokovni izobrazbi. 
Na koncu pravi dokument, da je 
demokratizacija v ustroju sloven-

Slovenska katoliška mladina iz 
Tržaškega, G or iške-ga in Koroškega 
je imela prejšnjo nedeljo na Repen- 
tabru svoj tabor. Dan prej pa je na 
sedežih Slovenske skupnosti v Trstu 
razpravljala o problemih narodnih 
manjšin ter izdelala zaključno re
solucijo, ki sta jo objavili glasili SS.

Poleg običajnih ponovitev že ustal
jenih fraz o «lastnem političnem 
predstavništvu», ki nas spominjajo, 
da se bližajo volitve, pa vsebuje 
resolucija nekaj zanimivih ugotovi
tev.

V njej se namreč govori o nujno
sti rešitve nekaterih problemov s 
priznanjem pravic, ki jih resolucija 
našteva. V bistvu so to ključne pra
vice, ki bi nam morale pripadati 
Že od podpisa londonskega sporazu
ma in ki nam jih prej centristične, 
danes sredinsko leve oblasti kra
tijo. Od tod jasna ugotovitev (ne 
vemo, koliko se je mladi katoličani 
zavedajo), da je pač malo poma
kalo vključevanje slovenskih pred
stavnikov v demokrščanski objem 
in operacije kakršne poznamo iz 
časa Nabrežine in tržaške pokrajin- 
ske (danes pokojne) uprave. Ravno 
tako je bedno, in zahteve resolu- 
cije na to spominjajo, sodelovanje 
Predstavnika SS z demokristjani v 
deželnem svetu.

Ni slučaj, zato, da se v svojem 
bistvu točke resolucije slovenske 
katoliške mladine krijejo s točka-

skega šolstva temeljnega pomena 
za njegov bodoči razvoj.

* * *

Kot je razvidno iz dokumenta, ki 
ga je objavil deželni komite KPI, 
■ima KPI zelo jasno stališče gle
de slovenskega šolstva. To še po
sebej velja za vprašanje slovenskih 
šol v videmski pokrajini, tj. v Be
neški Sloveniji in na Trbiškem. 
Nobena izmed strank vladajočega 
levega centra ni doslej zavzela po
dobnega stališča. Sicer pa mora bi
ti jasno, da je KPI že prej imela 
tudi v tem pogledu jasno stališče. 
To potrjujejo tudi razni politični 
dokumenti. To pripominjamo tudi 
zato, ker nekateri zelo radi uvršča
jo KPI med tiste stranke, ki niso 
nikoli zavzele nobenega stališča gle
de problematike slovenske šole v 
videmski pokrajini. Ti gospodje v 
svoji kratkovidnosti in v svojem 
navideznem «hejslovenstvu» ne le 
pozabljajo na Objektivnost ampak 
tudi zlonamerno potvarjajo resnico.

Vpisovanje 
v slovenske 
srednje šole

Vpisovanje v I. razred nižjih sred
njih šol pri Sv. Ivanu v Trstu, kjer 
sprejemajo vpisovanja tudi za od
deljene oddelke na Katinari - v Do
lini, na Opčinah, Proseku, Nabreži
ni, pri Sv. Jakobu v Trstu in v Ro
janu se zaključi 25. julija. Tajni
štva šol so odprta vsak dan od 10. 
do 12. ure.

Vabimo starše, naj pobite z vpi
som svojih otrok v slovensko sred
njo šolo.

* * *

Na Državnem znanstvenem lice
ju s slovenskim učnim jezikom v 
Trstu, ki ima poleg razredov z 
znanstvenim učnim načrtom tudi 
popolne razrede s klasičnim učnim 
načrtom se vrši vpisovanje za šol
sko leto 1966/67. Tajništvo liceja 
je odprto vsak dan od 10. do Ì2. 
ure na Vrdeljski cesti (Strada di 
Guardiella) 13/1.

Navodila za vpisovanje so razvid
na na zavodovi oglasni deski.

mi resolucije o manjšinah, ki jo je 
4. julija sprejel vsedržavni kongres 
/sveže Komunistične mladine Ita
lije. V resoluciji ZKMI se naglaša 
potreba po takojšnji rešitvi ključ
nih oprašanj, ki so danes:

1) uveljavitev načel londonskega 
sporazuma v vsej deželi Furlaniji- 
Julijski krajini:

2) podelitev slovenskim kultur
nim ustanovam denarne podpore, 
kar naj omogoči manjšini samo
stojen kulturni razvoj;

.?) ustanovitev strokovnih šol s 
slovenskim učnim jezikom;

4) pobuda za odpravo preostalih 
fašističnih zakonov, ki se še izvajajo;

5) izdelava in uresničitev gospo
darskega načrta za razvoj gorskih 
področij s posebno pažnjo Bene
ški Sloveniji in Reziji.

Popolnoma ločeno ena od druge, 
sta dve mladinski sestavini manj
šinskega političnega dogajanja spre
jeli resoluciji, ki se v svojih zah
tevah skladata. Zakaj? Zato, ker 
izhajajo naše zahteve iz starnasti,

Ribiške zdrahe so predelana Gol
donijeva komedija Barruffe Chioz- 
zotte. V svojih spominih pripove
duje Goldoni o prvi predstavi leta 
1760 takole: «Ta ljudska igra je na
pravila čudovit vtis. Ne bom pri
povedoval zgodbe. Igra je uspela 
kot podoba po naravi. Kot predsed
nik sodišča sem imel v svoji mla
dosti veliko stikov in opravka s šte
vilnim in nemirnim ljudstvom ri
bičev, mornarjev in žensk. Natanko 
sem poznal njih navade, njih poseb
ni jezik, veselje in lokavost. Zato 
sem jih utegnil tudi naslikati. Ta
ko je igra imela sijajen uspeh.»

Zanimiva je tudi Goethejeva sod
ba o tej igri: «Naposled vendar 
lahko rečem, da sem videl kome
dijo! Osebe so sami mornarji, pre
bivalci Chioggie, in njih žene, sestre 
in hčere. Krik in vik teh ljudi v 
dobrem in zlu, njih prepiri, njih 
silovitost, dobrodušnost, preprošči
na, dovtipnost, humor in neprisilje
no vedenje — vse je prav imenitno 
posneto».

Za slovensko obliko je M. Rupel 
presadil poleg besede tudi dejanje 
izvirnika. Prevod v knjižno slovenšči
no ne bi dal tistega, kar je numerai 
avtor, ko je igro napisal v narečju, 
saj daje prav narečje delu poseben

neuresničevanja obljub levega cen
tra in razočaranja, ki se tudi v ka
toliških vrstah širi zaradi negibnosti 
te politične koalicije, katere edini 
uspeh je razbitje enotnosti sloven
ske manjšine v obrambi svojih pra
vic. Manjka pa v resoluciji katoli
ške mladine političnih predlogov, ki 
naj pokažejo na izhod iz sedanjega 
stanja.

Toda to bi bilo le prehoditi pol 
poti in se nato vrniti nazaj! Zato 
pa nudijo mladi komunisti s svojo 
resolucijo tudi katoliški mladini re
šitev, ki je v enotnem nastopu in 
pritisku na vse politične sile, zato, 
da se v deželnem svetu izsili spre
jem gornjih točk. Zato je potrebna 
enotnost, ki naj v premostitvi diskri
minacije na levo In zaprtosti levega 
centra najde svojo osnovo v jasnem, 
demokratičnem programu. Točke 
gornje resolucije so osnova, ob ka
teri vabimo vse politične sile, da se 
pomerijo v svoji dobri volji, zato, da 
načelne izjave ne ostanejo samo na 
papirju.

čar. V ljudski igri, ki naj podaja, 
kar se da, neprisiljeno žitje in bitje 
preprostega človeka, bi učinkovala 
knjižna slovenščina precej togo, saj 
je kakor vsak knjižni jezik toliko 
umetna tvorba in se čedalje bolj 
oddaljuje od svojega izvora — od 
ljudske govorice.

Tako je postala igra naša in ima 
svoj posebni pomen prav v zvezi 
z nami, z našim morjem, ki ob 
njem trpe in se vesele naši ljudje.

Komedijo Ribiške zdrahe, ki se 
godi v ribiški vasi ob naši obali v 
starih časih, je zrežiral in insceniral 
Srečko Tič (kot gost Šentjakob
skega gledališča v Ljubljani.) V igri 
nastopajo: Jože, lastnik ribiške lad
je — Dušan Skok, Tona, njegova žena
— Gita Kuharjeva; Repka, dekle, 
njegova sestra — Sonja Pavčičeva; 
Tine, fant, njegov brat — Vlado 
Kocjančič; Lipe, ribič — drago Po- 
gorelc-Karus; Vana, njegova žena
— Ida Marinčičeva; Urška, dekle, 
sestra botre Vane — Vera Ravni
karjeva; Terezka, dekle, druga 
sestra botre Vane — Frida Gru
mova; Džovanin, mlad ribič — Ja
nez Usenik; Matevž, star ribič — 
Jože Zakrajšek; Tomaž, čolnar — 
Drago Razboršek; Izidor, adjunkt 
pri sodišču — Lojze Sadar; Dro-

V resoluciji je govora tudi o so
cialnih vprašanjih, toda le v naved
bi obstoja te problematike. Misli
mo, da je prav, ako se tudi na tem 
polju pomerimo, saj mislimo, da ne 
more biti krščanski pogled ozko 
omejen samo na vprašanja narodne 
pripadnosti. Resolucija katoliške 
mladine jih ne obdeluje. Prepričani 
smo, da slovenska katoliška mla
dina sploh nima izdelanih pojmov 
v tem smislu, zato pa jih vabimo, 
naj se med nami razvije plodna raz
prava, četudi v obliki pojmovnega 
spopada.

Ne moremo pa mimo končne ugo
tovitve, da se na tako važnem sho
du katoliške mladine ni nihče spom
nil velikega in težkega vprašanja 
ameriškega napada na Vietnam in 
strahotnega trpljenja ljudstva, ki je 
prav v tistih dneh v Hanoju in 
Haifongu doživljalo apokaliptične 
trenutke razdejanja in smrti.

Zaslepljeni od laži lažnokatoliške- 
ga «Glasa» so tudi katoliški mla
dinci prezrli zakon vesoljne ljubez
ni, ki se ne more omejiti na pod
ročje od Žile do Korošcev nad 
Miljami. Ne more ljubiti svojega 
rodu, kdor druge zaničuje ali pre
zira, in molk ob vietnamskem vpra
šanju je črn madež, ki bi ga bilo tre
ba zbrisati.

Stojan Spetič

bant, sodnijski sluga — Janez Ke
ber; Drejček, fantič — Miljutin Nego- 
de. Za razsvetljavo skrbi Bogo Sve
te, šepetalka je Ančka Sadarjeva, 
odrski mojster pa je Franc Va- 
gaja.

O predstavah v Ljubjani so tam
kajšnji listi takole pisali: Ljubljan
sko «Delo», dne 25. maja 1966:

«Šentjakobsko gledališče je pred
stavilo zabavno Goldonijevo kome
dijo Ribiške zdrahe, o prepirih tem
peramentnih mediterancev v Ruplo

I. praznik «Dela» 
v Zgoniku

V soboto 6. in nedeljo 7. 
avgusta.

Na sporedu je koncert pevskih 
zborov in nastop folklorne sku

pine iž Portoroža.

vi poslovenitvi, zgrajeni na nareč
nih barvah slovenske tržaške oko
lice. Uprizoritev ni zabredla v pou
darjanje burkaških prvin, ujela je 
tipičen obmorski temperament, 
uveljavila se je z zelo lepo ansam
belsko igro. Poudariti moramo 
redko vrednoto amaterskih uprizo
ritev, zlito ansambelsko igro, ki je 
odločilno prispevala k vabljivemu 
ritmu in dinamiki odrskega doga
janja. Še posebej pa se moramo 
ustaviti pri enem igralcu, Drago Pa
gar elec-Karusu, ki je s svojim prist
nim igralskim temperamentom, di
sciplinirano igro in ljubeznivo ne
posrednostjo podal posrečen lik 
ribiča Lipeta. Šentjakobčani ki so 
lani z Držičevim Skopuhom osvojili 
na zveznem amaterskem festivalu 
na Hvaru prvo mesto in zlato me
daljo, so znali obdržati svoj ugled.»

«Delavska enotnost» dne 9. junija 
1966:

«Šentjakobsko gledališče iz Ljub
ljane, ki je lani na Hvaru pobralo 
zlato plaketo, se je letos predsta
vilo s temperamentno predstavo 
Goldonijevih Ribiških zdrah.

Predstava na odru je izžarevala 
polno mediteranske barve.»

«Ljubljanski dnevnik», dne 24 
maja 1966:

«Šentjakobčani so uspeli. Oživili 
so Goldonijevo komedijo Ribiške 
zdrahe, ki je navdušila občinstvo 
in žela zasluženo priznanje. Šentja- 
kobčanom se pozna dolgoletna odr
ska dejavnost, občutek za sprošče
nost in solidno izpeljavo dela. Reži
ser je poskrbel, da je dejanje že 
v začetku dobilo potreben tempo in 
so se nastajajoča nasprotja živahno 
prepletala. Igralci so na odru zaži
veli izredno sproščeno in bili nadvse 
prepričljivi v komičnih likih pri
morskih ljudi.

Uspešno so obvladali tudi jezikov
no plat dela, posamezniki pa so 
pokazali priznanja vredno igralsko 
spretnost.»

Srečanje goriških
prosvetarjev na Vrhu

V nedeljo 10. juliia so člani pro
svetnega društva «Danica» pripra
vili pri šoli na Vrhu «viknik». Že 
takoj popoldne so na Vrh začeli pri- 
haiati prosvetarji iz Goriškega. Pri
sotni so bili številni člani goriških 
prosvetnih društev, ki so ob tej 
priliki zapeli več partizanskih in 
narodnih pesmi pod vodstvom pe- 
vnvodkinie Pavline. Komel in prof. 
Silvana Križ.mančiča. Pod večer pa 
se ie zakliučila tombola z. lepimi 
denarnimi dobitki. Praznik je bil 
zelo dobro organiziran, čeprav so 
se Vrbovci prvič spoprijeli s tako 
prireditvijo, tlsoeh tega srečanja ie 
poleg udeležencev zadovoljil tudi 
organizatorje, ki bodo verjetno tu
di prihodnie leto priredili praznik 
s širšim programom. Med pro.sve- 
tarii z Vrha se je že sedaj začelo 
govoriti o tem.

Prizor iz komedije Ribiške zdrahe.

ooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooooo ÌOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOOO

Ob taboru slovenske 
katoliške mladine
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Rudi Wilhelm

Tovariš Rudi Wilhelm je umrl. 
Končan je njegov veliki in naporni 
delovni dan. Človek, ki ni nikoli 
poznal počitka, borec za pravično 
stvar, kateri je posvetil vse svoje 
življenjske sile, antifašist, partizan 
in komunist sedaj počiva na open
skem pokopališču.

Kako boleča je ta ugotovitev!
Težko je pisati o tovarišu Rudiju, 

nemogoče je zajeti v majhnem se
stavku vso raznolikost njegove živ
ljenjske in borbene poti. Ne skro
men člančič temveč knjigo bi se 
dalo napisati o njem, četudi je bil 
tako tih in skromen, zadnji med 
zadnjimi, ki ni maral nikoli govoriti 
o sebi in svojem delu, trpljenju 
in boju.

Tovariš Rudi Wilhelm se je ro
dil pred 66 leti v Senožečah, še 
mlad se je zaposlil pri železnici, 
nato v bivši senožeški pivovarni in 
kasneje pri openskem tramvaju. Še 
mlad se je pridružil delavskemu gi
banju in postal njegov neutrudni 
aktivist. Bil je med ustanovitelji 
komunistične partije v naši deželi. 
Delokrog niegove aktivnosti je se
gal od Opčin do vznožja Triglava, 
do Postojne in osrčja Istre. Zaradi 
tega so mu fašisti kaj kmalu začeli 
streči po življenju. Zasledovanju, 
številnim hišnim preiskavam so sle
dile aretacije, mučenie v zaporih 
in naposled konfinacija na otoku 
v Južni Italiji. Toda vse to ni strlo 
njegove volje, n'e omajalo njegove 
velike vere v srečnejšo prihodnost 
človeške družbe.

Po zlomu fašizma se tovariš Ru
di ni vrnil domov, čeravno bi to bi
lo po tolikih letih trpljenja in žr
tev lahko razumljivo. Ni pomislil 
na svoje zrahljano zdravje. Zavest, 
da ie potreben drugje, je bila moč
nejša od domotožja in od želje po 
zopetnem srečanju s svojimi dra
gimi. Zato je odšel s Prekomorsko 
brigado v Dalmacijo, kjer so ga 
čakale nove žrtve, novi napori in 
težki boji z nacisti na Hrvaškem 
in v Sloveniji. Domov se je vrnil 
šele no (končani vojni, se zopet za
poslil pri openskem tramvaju in 
se ponovno s pravim mladeniškim 
zaletom posvetil debi na polit’čnem 
in sindikalnem področju.

Pred nekaj leti ga ie huda bole
zen za dali časa priklenila na po- 
stelio. Huda operaciia mu ie moč
no omajala življenjske moči. Pred
časno ie moral pustiti službo pri 
tramvaju in stopiti v pokoj. Toda 
v resnici pravega pokoia ni nikoli 
poznal. Rliub skrajno slabemu 
zdraviu je še zadnje čase. čeprav 
z veliko težavo, delal zlasti med 
upokojenci. In delal je do konca, 
saj je komaj dva dni preden ga je 
zadela kap, razdeljeval članske iz
kaznice upokojencem.

Naj bo dobremu tovarišu lahka

domača gruda, njegovim neutolaž
ljivim svojcem, ženi Mariji, sinku 
Vladimirju, sestri Ivanki in vsem 
nečakom ter sorodnikom pa, ki so 
ga tako ljubili, naj bo zavest, da 
njegov lik ne more nikoli obledeti, 
v veliko uteho v tej strašni boli !

MIRKO KAPELJ

Maks Pečar
V ponedeljek nas je presunila vest 

iz Lonjerja, da je v bolnišnici pre
minil tovariš Maks Pečar, po do
mače ■-topatov Pokojni je bil ve
sten delavec, človek vesele narave 
in izvrsten pevec. Zato pa ga leta 
1944 najdemo v taborišču Gravini, 
kjer se je v zboru primorskih Slo
vencev, ki se je pozneje preimeno
val v zbor «Srečka Kosovela» in ga 
je vodil partizanski dirigent Rado 
Simoniti, odlikoval posebno v so
lističnih nastopih. Po osvoboditvi 
se je aktivno udeležil političnega in 
kulturnega dogajanja v rodni vasi 
kot marljiv prosvetni delavec, pe
vec in član celice naše partije. Kot 
publicist se je od časa do časa 
oglašal v Jadranskem koledarju in 
Primorskemu dnevniku z doživeti
mi orisi življenja lonjerskih «kuar- 
tov». Ljubljenega tovariša, ki si je 
znal osvojiti s prijazno besedo in 
dejaniem veliko ljubezni, bodo o- 
hranili v trajnem spominu lonjer- 
ski in katinarski partizani, kakor 
tudi vsi drugi vaščani.

Valerija Sancin 
por. Veljak

7. julija je po dolgi in mučni 
bolezni umrla tovarišica Valerija 
Sancin poročena Veljak iz Domja 
štev. 102. Pokopali so jo naslednji 
dan v Boljuncu. Pogreb je še en
krat nesporno pokazal, kako je bila 
pokojna žena priljubljena v vseh 
Okoliških vaseh in kako dolinski 
občani sočustvujejo s prizadeto 
družino. Pokojna, ki je bila stara 
53 let, zapušča moža, hčer, sina in 
mater. Poznana je bila kot pridna 
in skrbna gospodinja in narodno 
zavedna tovarišica.

Naj ji bo lahka domača gruda!
Žalujoči ostali naj prejmejo iz

raze našega naj občutnej šega so
žalja.

ZAHVALA
Vsem, ki so nas ob smrti naše 

predrage
Valerije Sancin por. Veljak

tolažili in nam bili na strani, iskre
na hvala. Posebna zahvala dr. Teo
dora Lovrečiču, g. župniku, pev
skemu zboru, godbi in darovalcem 
cvetja.

Užaloščena družina Veljak
Domjo, 10. julija 1966.

ZAHVALA
Vsem, ki so z nami sočustvovali ter nam bili na strani med hudo 

boleznijo in prerano izgubo našega nepozabnega
RUDIJA WILHELMA

se najtopleje zahvaljujemo. Posebno zahvalo izrekamo zdravnikom dr. 
Danevu, dr. Starcu, dr. prof. Klugmanu, dr. Hrovatinu, dr. Deklevi in 
bolniškim sestram. Zahvaljujejo se tudi Deželnemu komiteju KPI, 
Tržaški federaciji KPI, sekcijam KPI z Opčin in iz mesta, ZKM, Po
krajinski zvezi ANPI, Zvezi bivših političnih preganjancev, Pokrajinski 
zvezi upokojencev, Zvezi vojnih invalidov, darovalcem vence , 
tovarišem iz ladjedelnice Sv. Marka, bivšim partizanom z Opčin, na
meščencem openskega tramvaja, godbi iz Trebč-Gropade, govornikoma 
tov. Gombaču in Semi, in vsem, ki so v tako velikem številu spremili 
dragega pokojnika na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Marija, sin Vladimir, 
sestra Ivanka in ostali sorodniki

Opčine, 18. julija 1966

Goriška
Odobritev goriškega 
regulacijskega načrta

Goriški občinski svet je odobril 
mestni regulacijski načrt. Po no
vem načrtu se bo mesto širilo na 
področju Sandreža, nova industrij
ska cona pa bo m stala med 
Štandrežem in Sovounjami.

Diskusija o regulacijskem načrtu 
je bila dolga. Ta načrt je hotela 
usiliti že prejšnja demokristjanska 
uprava, a 'je zadela na močan odpor. 
To, kar ni uspelo demokristjanom 
samim je (sedaj uspelo levemu cen
tra.

Sicer pa je že nekaj časa kazalo 
da bo do tega prišlo, že od tedaj 
namreč, ko (so demokristjani, so- 
sialistd in (socialdemokrati skupaj 
podpisali resolucijo, ki je dejansko 
pomenila moralno odobritev regu
lacijskega načrta. Že tedaj se je 
pdkazalo protislovje socialistov, 
štandreškemu vrtnarstvu (po spre
jemu novega regulacijskega načrta) 
bije zadnja ura! Prej so tudi socia
listi temu nasprotovali, sedaj pa 
so to odobrili.

Še bolj protislovna pa so sta
lišča Slovenske demokratske zveze. 
Ta se je v preteklost;» odločno zo
perstavljala takemu urbanistične
mu načrtu, sedaj pa ga je ugodno 
sprejela.

Samo KPI je ostala dosledna. 
Vztrajala je na stališču, naj se go- 
riško mesto širi na področju ob 
Soči v smeri Lončnika, na področ
ju, ki spada pod vojaške Služnosti. 
Komunisti so jasno povedali, da ur
banizacija Štandreža in ustanovitev 
industrijske cone med štandrežem 
in Sovodnjami pomeni hudo nevar
nost za slovensko narodno skupnost, 
ki 'živi kompaktno na teh področ
jih. Nasprotovali so tudi uničenju 
cvetočega vrtnarstva v Štandrežu.

To-a KPI je lahko vztrajala na 
"svojem stališču, saj ni imela veza
nih rok. Druge politične sile so mo
rale kloniti ter žrtvovati pravične 
zahteve mesta in slovenske narodne 
Skupnosti na oltarju levega centra.

Dva nezadovoljiva odgovora
O prepovedi kongresa 
narodnih manjšin

V torek, 10. trn. je bila v dežel
nem svetu na dnevnem redu in
terpelacija svetovalcev Jarca in 
Bergomasa, ki sta protestirala zara
di prepovedi kongresa evropske 
zveze narodnih manjšin. Tov. Jarc, 
ki je obrazložil interpelacijo, je na 
kratko prikazal čudno obnašanje 
goriške kvesture, ki je najprej izja
vila, da ni za kongres potrebno 
nobeno dovoljenje, nato pa je spo- 
ročila organizatorjem, da morajo na 
nodlagi kraljevega zakona 2082 iz 
leta 1935 imeti dovoljenje predsed
stva ministrskega sveta. Poudaril 
je, da je ta zakon protiustaven m 
v nasnrotju s principi svobode in 
z določili italijanske republike ki je 
nastala iz odporniškega gibanja. Fa
šistična diktatura je sprejela ome
njeni zakon prav z namenom, da 
zatre vsako svobodno manifestacijo 
in gibanje v državi. Poleg tega pa 
ie absurdno se Sklicevati na ta za
kon, katerega danes ni mogoče iz
vajati, ker p redo ost avl j a organe, ki 
jih danes ni več. Zakon predvideva 
namreč komisijo, sestavljeno iz de
legatov fašistične stranke, ministr
stva za kolonije, za korporacije itd 
katera bi morala sestava ti spored 
manifestaciji za celo «fašistično le
to», ki nai ga potrdi sam duce. Še 
toliko boli je to početje vlade vred
no obsodbe, ker se je posluzila fa
šističnega zakona v škodo sloven
ske narodne manišine. ki je pod 
Mussoliniievo diktaturo na lastni 
koži preizkusila podobne zakone, 
katerih se je posluževal preminuli 
režim v raznarodovalne namene. 
Ob koncu govora je tov. Jarc pozval 
deželni odbor, naj obsodi tako po
četje rimske vlade in naj se odloč
no zavzame. da se enkrat za vselej 
pomete z obstoječimi fašističnimi 
zakoni.

Deželni odbornik Stooper je od
govoril. da se deželni odbor ne mo
re izreči glede obnašanja vlade, češ, 
da nima za to kompetence, čeprav

kronika
obžaluje, da je prišlo do takega 
ukrepa..

Tov. Jarc je dejal, da je nezado
voljen z odgovorom, ker se njim 
deželna vlada hoče izogniti pro
blemu.

O razstrelitvah 
v Doberdobskem jezeru

Geofizični observatorij iz Trsta 
je 6. junija in v naslednjih dneh 
izvršil vrsto eksplozij v Doberdob- 
sikem jezeru. Domačin iz Jamelj, ki 
se je med prvo eksplozijo nahajal 
v bližini jezera, je bil telesno poško
dovan in (se je moral zateči v bol
nišnico. Ves ribji zarod v jezeru 
pa je bil uničen. Komunistična de
želna svetovalca Jarc in Bergomas 
sta zaradi tega naslovila na deželno 
vlado vlogo, v kateri sta vprašala 
pristojnega odbornika, kaj misli u- 
kreniti, da se prebivalstvu zagotovi 
varnost in da se obnovi ribji zarod.

Deželni odbornik dr. Masutto se je 
v svojem odgovora omejil samo na 
citiranje geofizionega observatorija, 
ki zagotavlja, da se z eksplozijami 
ne bo več nadaljevalo in da so ta 
raziskovanja dala koristne podat
ke praktičnega inn znanstvenega 
značaja.

Tov. Jarc je izjavil, da je z odgo
vorom nezadovoljen, ker ne upošte
va problemov, ki so navedeni v vlo
gi. Dejal je, da ni omenjeni institut 
obvestil o eksplozijah doberdobske 
občine, kar ie sicer obvezno. Prav 
tako niso bila postavljena zname
nja. 'ki bi opozarjala na nevarnost. 
Uničenje 15 stotov rib bi se bilo 
lahko preprečilo, saj bi v tem času, 
ko je v jezeru malo vode. ribe^ lah
ko prepeljali z ustreznimi mrežami 
vstran od kraja eksplozij (taiko trdi 
tudi odbor združenja športnih ri
bičev). Poleg tega pa bo poginil še

ostali ribji zarod, ker povzroča 
gnitje rib okuženje vode in zraku.

V zvezi is tem problemom je po
krajinska svetovalka Marija Se
lič 'skupno z drugimi komunistič
nimi svetovalci naslovila na pokra
jinski odbor vprašanje, v katerem 
pojasnila glede obnovitve ribjega 
zaroda v jezeru.

Tečaj v Slovenskem 
dijaškem domu

V Slovenskem dijaškem domu v 
Gorici bo tudi letos počitniški te
čaj za popravne izpite. Tečaj se bo 
pričel v sredo 3. avgusta ob 8.30.

Zainteresirani se lahko pozani
majo za podrobnejša pojasnila ter 
prijave pri upravi Doma vsak de
lavnik od 10. do 12. ure.

Občinska knjižnica 
v Doberdobu

Novoustanovljena Občinska knjižni
ca v Doberdobu redno posluje vsak 
torek, sredo, četrtek in petek od 18. 
do 20. ure. Knjige je mogoče vzeti 
tudi na dom in to povsem brez

plačno

ooooooooooooooooooooooooooooooo oooooooooooooooooooooooooooo

Španija kliče
(Iz spominov Jožeta Vergana)

Te dni mineva trideset let od te
daj, ko je mednarodni fašizem za
čel svoj pohod v Španiji. 17. julija 
1936 so se Francovi legionarji v ma
roški Mellili uprli španski republi
kanski vladi, dan po uporu pa je 
bila že skoraj Vsa šponska dežela 
v vrtincu državljanske vojne. Re
publikanska vlada v Madridu je 
omahoavla. Šele šestintrideset ur 
po uporu se je oddloila, da oboroži 
narod. Delavskim organizacijam so 
res izročili 50.000 pušk, toda od teh 
jih je bilo 45.000 brez zapirača. 
Manjkajoči deli pušk so bili sprav
ljeni v neki vojašnici, ki je bila v 
rdkah uporniškega generala. Potre
ben je bil napad na vojašnico, da 
so delavske organizacije prišle do 
puškinih zapiračev. Oseminštiride
set ur po uporu v Mellili se je v 
Madridu in v drugih večjih mestih 
ponesrečil vojaški upor, ki naj bi 
pripeljal generala na oblast.

Tistega vročega julija 1936 so se 
v obrambo španske republike dvig
nili delavci in kmetje in številni 
izobraženci, katerim so kasneje pri
šli na pomoč protifašisti iz mnogih 
dežel Evrope in Amerike. Ustanov
ljene so bile mednarodne brigade, 
ki so se junaško bojevale na stra
ni španskih republikanskih sil.

V vrstah protifašistov, ki so se 
borili v Španiji je bil tudi Jože Ver- 
gan iz slovenske Istre. Ta je v knji
gi z naslovom «Od Marezig do Ma
drida», ki je izšla pri založbi «Bo
rec» v Ljubljani (1962) opisal svoj 
odhod v Španijo tako-le:

«Dne 12. septembra 1936 sem do
bil iz Pariza priporočeno pismo, 
naj se 15. javim na sékciji. Nisem 
bil presenečen, saj sem čakal na 
tak poziv. Komitejem Ljudske fron
te sem dal še zadnja navodila za 
delo in jih obvestil, da odpotujem 
14. septembra v Pairz in od tam 
najbrž kmalu nato v Španijo.

V Pariz sem prišel 15. septem
bra in stopil naiprej na jugoslovan
sko sekcijo k Iliču. (Ilič je bil iz 
Jugoslavije. Op. uredn.) Ilič se je 
zanimal, kako se držijo slovanski

emigranti. Poročal sem mu o vsem, 
kar ga je zanimalo. Omenil sem 
mu tudi, da so me proglasili za 
udarnika za tisk. čestital mi je in 
rekel: „Upam, da se izkažeš tudi 
v republikanski vojski v Španiji in 
da postaneš tudi tam udarnik! V 
Španjo pojdeva najbrž skupaj!»

Od Iliča sem šel na italijansko 
sekcijo. Tam sem dobil Gina D’Al
ba in se z njim dolgo menil o de
lu med italijanskimi emigranti. Z 
mojim delom in uspehi so bili za
dovoljni. Ko sem odhajal, mi je 
dal D’Albo nakazilo za hrano in 
stanovanje v hotelu »Central” ter 
mi povedal, da bo mednarodna 
konferenca glede Španije 18. sep
tembra. Za to konferenco je vlada
lo veliko zanimanje v Franciji in 
po vsem svetu.

(Nadaljevanje prihodnjič)

V počastitev spomina
Tovariš Angel Veljak iz Domja 

daruje v počastitev spomina pokoj
ne žene Valerije 5.000 lir za «Delo».

Družina Žagar iz Padrič daruje 
v počastitev spomina pokojnega 
Rudija Wilhelma z Opčin 1.000 lir 
za «Delo».

Tovarišica Zora Košuta daruje v 
počastitev spomina Rudija Wilhelma 
1.000 lir za «Delo».

V počastitev snomina tovariša 
Maksa Pečarja daraiejo družine 
Kreni ec. Cergolj in Kjuder Mirko 
in Miče Gombač 5000 lir za «Delo».

DELO
glasilo KPI za slovensko 

narodno manjšino 
List izhaja dvakrat na mesec 
Celoletna naročnina 1000 lir 

Direktor Marija Bemetič 
Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 

Uredništvo in uprava: 
Trst - Ul. Capitolina 2 - Telef. 

44-046 ; 44-047
Tisk: Tip. Riva - Trst - Ul. 
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